英語領域段考試題心得分享    宋雨親
1、 學區特性

1. 新竹市偏遠國中，位處新竹市最南端，和頭份與竹南的交界邊陲區。

2. 大部份家長屬於基層勞動工作者，有時對孩子的學業督促，心有餘而力不足。

3. 全校班級數12班，學生人數362人，隔代教養、單(寄)親家庭占學生總人數約25%。
2、 學習經驗分析

1. 大部份學生沒有養成在家預習、複習課業的習慣，學習動機和態度較弱。

2. 班級學生英文程度雙峰現象很明顯，學生英文相對程度落差大。
3、 評量內容分析
Vocabulary / Phrases:
1. 運用教科書內的單字、語彙編寫試題，課外單字詞語若影響作答會加註中文意思。

2. 以填字母、選擇和引導填空方式，由淺入深，兼顧英文程度佳和弱的學生。
Grammar / Patterns:

1. 運用被動式、現在完成式、和關係代名詞的基礎文法觀念，每一個問題呈現一個清楚基本文法概念為出題原則。

2. 題目內容以易理解、生活化為原則。
Other focusing points:
1. 藉由生活經驗和新聞英文相關題材，豐富試題內容。

2. 聽力部份著重在基本音標練習，以句子中不同單字發音，訓練學生英文聽力；另以問答題方式測試學生基本日常生活對話聽力。
Integration:
1. 編寫兩篇生活題材的閱讀短文(失業男子人生觀、都是電影惹的禍)，提供學生貼近生活經驗的文章，進而評量學生英文閱讀的語意和語法能力。
2. 結合新舊詞彙和語法觀念，給予學生整合式的學習評量。

I. Reading Comprehension 20%.
   (A)   An optimistic person always looks on the ___1___ side of life. Perhaps Mr. Wilson is a good example. He ___2___ a job since last February when his boss ran away to China without paying him. However, he didn’t complain about it. Instead, he told his wife, Mary, that he could ___3___ more time with the family and it was time to make his dream ___4___. He passed the exam and became a graduate student after studying hard. Also, he has worked as a volunteer in a hospital for about one year. He is the man who believes something ___5___ in everything he sees and lifelong learning is important. 

      Word Bank: optimistic樂觀的, complain抱怨, instead反而, graduate student研究生
   1.  (a) dark      (b) bright      (c) blue      (d) strange

   2.  (a) hasn’t had    (b) has had    (c) hasn’t    (d) had

   3.  (a) cost      (b) take      (c) spend      (d) need

   4.  (a) look for    (b) get off    (c) carry around    (d) come true

   5.  (a) bad      (b) badly      (c) well      (d) good

(B)   Lily went to see the movie “Mamma Mia!” with her daughter last weekend. When they arrived at the Warner movie house, they were surprised to see many people standing in line to wait for buying the tickets. As soon as they bought the tickets, they hurried into the theater to watch it. The story of the making of the movie began with the idea of using ABBA, a musical band, songs to tell a new story. Lily and her daughter, Jenny, really enjoyed it. After leaving the theater, they felt hungry, so they decided to have lunch in a Japanese restaurant because they both love Japanese food. When they finished eating and wanted to pay the bill, Lily couldn’t find her wallet. How embarrassing it was! She had to call her husband to come to pay for the meal. Although he was angry with her, he still drove to the restaurant. On the way home, she kept thinking where it was. Finally she remembered she just put it on the vacant chair beside her when watching the movie. She was so careless.

     Word Bank: as soon as 一…就, embarrassing令人尴尬的, vacant空的，careless粗心的
   6. Who enjoyed the movie?

     (a) Only Lily.  (b) Only Jenny.  (c) Lily and Jenny.  (d) Lily and her husband.

   7. Where was Lily’s wallet?

     (a) At home.    (b) In the Japanese restaurant.      (c) In the police station.  

     (d) In the movie theater.

   8. What is ABBA?

     (a) A story.   (b) A movie.   (c) A band   (d) A restaurant.

   9. What does it mean in the reading?

     (a) Lily’s wallet.  (b) The theater.   (c) The bill.    (d) The meal.

   10. Which is true?

     (a) Lily doesn’t like Japanese food, but Jenny does.

     (b) “Mamma Mia!” is a popular movie.

     (c) Lily didn’t feel good in the movie theater.

     (d) Lily and Jenny went back home and had lunch with their family.

4、 出題原則
1. 題材生活化：三聚氰胺新聞事件、電影「海角七號」、颱風災情。
(A) Have you ___1___(read) today’s newspaper? If not, you had better check the food ___2___ you have bought because it is reported(報導) that three children and one woman have got kidney stones(腎結石) after ___3___(drink) tainted(遭污染的) Chinese milk products(奶製品) where there is melamine(三聚氰胺) in. It shouldn’t ___4___(put) in food.

   (B) During the ___5___(come) of Typhoon Jangmi(薔蜜), though there was strong wind and heavy rain, movie theaters in Taiwan were still  c___6___(人潮擁擠的) because the movie “Cape No. 7.”(海角七號) is a popular  l___7___(本土的) movie.
2. 內容主題清楚易閱讀，避免模擬兩可。
3. 題目共計55題；選擇35題，填充20題。
選擇題答案代號平均分佈，避免某一特定代號出現次數過多。
	答案代號
	a
	b
	c
	d

	出現次數
	8
	9
	9
	9


I.  Listening Comprehension 20%

	1.  d
	2.  c
	3.  d
	4.  b
	5.  a
	6.  c
	7.  b
	8.  d
	9.  a
	10.  c


II. Vocabulary 20%

	1.  e
	2.  o
	3.  u
	4.  a
	5.  i
	6.  a
	7.  d
	8.  c
	9.  b
	10.  b

	11. convenient
	12. teenagers
	13. on-line
	14. regret
	15. prices


III. Guided Writing 請依提示，填入正確的單字形式。 20%
	1.  read
	2.  which
	3.  drinking
	4.  be put
	5.  coming

	6.  crowded
	7.  local
	8.  over
	9.  headache
	10.  worse


IV. Multiple Choice 20%

	1.  b
	2.  a
	3.  a
	4.  c
	5.  d
	6.  a
	7.  b
	8.  c
	9.  d
	10.  b


V. Reading Comprehension 20%.
	1.  b
	2.  a
	3.  c
	4.  d
	5.  d
	6.  c
	7.  d
	8.  c
	9.  a
	10.  b


4. 閱讀測驗題目儘可能與文章聯結性強，學生瞭解文意後方能正確答題。
5. 試題範圍：康軒版第五冊Lesson One、Lesson Four、Lesson Eight
a. 國三上開始會有系列學測模擬複習測驗，部份題目文句已出現完成式和關係代名詞的用法，故提早介紹相關文法。

b. 從日常生活用語引導學生瞭解語法句型概念。
VI. 學生作答試題結果分析
(人數)
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 註：國三共計4班122人                                       (分數)
VII. 省思
(A) 學生英文程度落差甚大，可針對學生能力製作難易不一的英語試題。
(B) 小校12班，英文老師僅有3位，工作課務繁重，試題製作費時傷神，人力有限，要維持試題的鑑別度和有效度挑戰極大。

(C) 活潑、生活化的題目需搭配彈性化的教材；鑑於教材內容限制，試題製作欲達成「帶著走的生活能力」，有待整體教學目標和教材的調整。
(D) 不論學生英文能力如何，仍熱情活潑地引領學生進入英語園地。

